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REVISTA PRESEI 
 

 Ordonanţa de urgenţă pentru legile justiţiei a fost publicată în Monitorul Oficial 
Ordonanţa de urgenţă pentru legile justiţiei, adoptată luni dimineaţă de către Guvern, a fost publicată, marţi, în 
Monitorul Oficial. 
Guvernul a adoptat, luni dimineaţă, ordonanţa de urgenţă pentru modificarea legilor justiţiei. OUG prevede 
schimbări în detaşările procurorilor şi stipulează interviuri transmise în direct pentru procurorii-şefi, care vor fi 
arhivate şi văzute de oricine. 
O altă prevedere nouă introdusă este cea potrivit căreia ministrul Justiţiei poate sesiza Inspecţia Judiciară. 
Se măreşte vechimea minimă pentru cei din magistratură, care vor să candideze la funcţia de procuror general al 
Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, prim-adjunct sau la funcţiile de conducere de la DNA şi 
DIICOT, la 15 ani. 
 Totodată, procurorii care vor să acceadă în structurile DNA sau DIICOT trebuie să aibă o vechimă minimă de 10 
ani. O modificare arată şi că magistraţii trebuie să aibă 10 ani de vechime în funcţie pentru a promova în funcţia 
de procuror la Parchetul General. 
Schimbări sunt şi în ceea ce priveşte detaşările procurorilor. Procurorul general nu mai decide detaşările 
procurorilor la parchete, ci Secţia pentru Procurori a Consiliului Superior al Magistraturii. De asemenea, a fost 
modificată procedura aceasta fiind efectuată după parcurgerea mai multor puncte: solicitare de revocare votată 
de cel puţin ⅔ din numărul adunărilor generale de la nivelul instanţelor sau parchetelor pe care le reprezintă 
membrul Consiliului Superior a Magistraturii a cărui revocare se solicită sau dezbaterea unui raport al Inspecţiei 
Judiciare, revocării membrilor din cadrul CSM, 
Altă prevedere arată că pensionarea anticipată a magistraţilor, care este amânată pentru 1 ianuarie 2020, nu 31 
decembrie 2020, aşa cum era stipulat în OUG, înainte de publicare în Monitorul Oficial. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Lazar vrea ca Ordonanta Toader sa ajunga la CCR: A creat probleme pentru parchete, inclusiv suspiciuni de 
neconstitutionalitate 
Procurorul general Augustin Lazar a declarat la scurt timp dupa publicarea in Monitorul Oficial a OUG pentru 
Legile Justitiei, ca documentul a creat multe probleme functionale pentru parchete, dar mai ales pentru DNA. 
Lazar a mai spus ca sunt suspiciuni de constitutionalitate. 
"Aceasta OUG a creat numeroase probleme functionale pentru parchete, in special pentru DNA, inclusiv 
suspiciuni de neconstitutionalitate care sunt in curs de analiza! Solutiile vor fi identificate in zilele urmatoare. 
Studiem suspiciunile de neconstitutionalitate ale noului act normativ pentru a ne adresa institutiei Avocatului 
Poporului, care poate sesiza CCR", a declarat, pentru Ziare.com, procurorul general Augustin Lazar. 
Precizarile vin dupa ce Ordonanta de urgenta pentru Legile Justitiei, adoptata luni dimineata de catre Guvern, a 
fost publicata, marti, in Monitorul Oficial, la 30 de ore distanta. 
Una dintre prevederi duce, practic, la blocarea DNA, dupa cum a aratat Ziare.com intr-o analiza a textului 
ordonantei. 
Este vorba de un articol aparent banal, care spune ca procurorul DNA trebuie sa fi dat un examen in fata Sectiei 
pentru procurori din CSM. Lucrul acesta insa nu l-a facut niciunul, deoarece prevederea abia a intrat in vigoare. 
CSM va analiza miercuri situatia creata de aceasta ordonanta. Surse din Consiliu spun ca va fi de ales intre doua 
rele: fie intr-adevar se va merge pe ideea ca niciun procuror DNA nu indeplineste acum conditiile si deci toti 
trebuie sa plece, fie conditia concursului se va aplica doar pentru viitor, cu riscul ca actele de urmarire penala 
facute de procurorul fara concurs sa fie anulate in camera preliminara. 
(Sursa: ziare.com) 
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 DNA avertizeaza ca noile conditii de vechime impuse procurorilor nu pot fi aplicate retroactiv - incalca legea 
fundamentala 
Directia Nationala Anticoruptie a trimis, marti, un punct de vedere catre Consiliul Superior al Magistraturii in care 
avertizeaza ca aplicarea retroactiva a noilor conditii de vechime prevazute de Ordonanta Toader intra in conflict 
cu prevederile constitutionale. 
" (...) Daca art. VII al OUG pentru modificarea si completarea unor acte normative in domeniul justitiei se 
interpreteaza in sensul ca procurorii numiti la DNA pot fi revocati din functie intrucat nu ar mai indeplini conditiile 
potrivit legii noi (care impune alte conditii de vechime), ar fi o veritabila retroactivare a legii, ceea ce inseamna 
nerespectarea dispozitiilor art. 15 alin. 2 din Constitutie, or legiuitorul este obligat ca in activitatea de legiferare 
sa respecte principiul neretroactivitatii legii (cu singura exceptie permisa cea a legii penale sau contraventionale 
mai favorabile) si ar fi incalcat totodata principiul stabilitatii procurorilor consfintit in art. 3 din Legea nr. 303/2004 
privind statutul judecatorilor si procurorilor, republicata", se arata in punctul de vedere trimis catre CSM. 
In documentul semnat de interimara la sefia DNA, Anca Jurma, se precizeaza ca, daca acest lucru se intampla, 
DNA pierde 34 de procurori. In plus, daca se exclude din vechimea procurorilor si perioada in care acestia au fost 
auditori de justitie in cadrul INM, atunci institutia va pierde alti 23 de procurori. 57 de procurori ar fi afectati, in 
total. 
" (...) In cazul aplicarii acestui articol, 34 de procurori din cadrul directiei, din care 24 numiti si 10 delegati, vor fi 
afectati de dispozitiile art. VII mai sus mentionat (...) In cazul excluderii perioadei cat procurorii au avut calitatea 
de auditor de justitie din vechimea necesara numirii in cadrul directiei in afara celor 34 de procurori care au 
vechimea sub 10 ani, inca 23 de procurori, din care un delegat, ar avea vechime sub 10 ani", se arata in punctul de 
vedere formulat de DNA. 
Potrivit G4media, dupa publicarea OUG in Monitorul Oficial, DNA va pierde 57 din 150 de procurori, adica 
aproape 40% din totalul lor. 
Vizati sunt procurorii tineri, cei operativi, ceea ce inseamna ca vor pleca cei care lucreaza efectiv dosare - 57 din 
cei 100 de procurori. 
Astfel, DNA ramane fara 60% din forta de munca efectiva, in cazul aplicarii noilor conditii de vechime. 
Amintim ca Guvernul a adoptat in sedinta de luni dimineata OUG pentru modificarea si completarea unor acte 
normative in domeniul Justitiei, iar una dintre prevederile ordonantei mareste de la 8 la 10 ani conditia de 
vechime pentru ca un procuror sa poata activa in DNA. 
Prin aceeasi OUG se prevede ca procurorul DNA trebuie sa fi dat un examen in fata Sectiei pentru procurori din 
CSM, lucru pe care nu l-a facut niciunul, deoarece prevederea abia a intrat in vigoare. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Secţia pentru procurori a CSM va discuta situaţia delegărilor la Ministerul Public 
Secţia pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii (CSM) va lua în discuţie, miercuri, o notă a Direcţiei 
resurse umane şi organizare privind situaţia delegărilor la Ministerul Public. 
Pe ordinea de zi a şedinţei Secţie pentru procurori, programată să înceapă la ora 10,30, se află şi solicitările 
Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, Direcţiei Naţionale Anticorupţie şi Direcţiei de 
Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism privind interpretarea articolului VII din 
Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului 92/2018. 
Articolul prevede că "procurorii care, la data intrării în vigoare a prezentei ordonanţei de urgenţă, îşi desfăşoară 
activitatea în cadrul Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, al Direcţiei de Investigare a 
Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism şi al Direcţiei Naţionale Anticorupţie, precum şi în cadrul 
celorlalte parchete, rămân în funcţie în cadrul acestora, numai dacă îndeplinesc condiţiile prevăzute de Legea nr. 
303/2004 privind statutul judecătorilor şi procurorilor, republicată, cu modificările şi completările ulterioare, şi 
Legea nr. 304/2004 privind organizarea judiciară, republicată, cu modificările şi completările ulterioare". 
Noile reglementări din ordonanţa de urgenţă impun o vechime de cel puţin 10 ani în magistratură pentru 
procurorii din Parchetul General, DNA şi DIICOT.  
(Sursa: Agerpres) 
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 Astăzi este ultima zi în care pot fi depuse candidaturile pentru ŞEFIA nou-înfiinţatei Secţii de anchetă a 
magistraţilor 
Cei care vor să ocupe funcţia de procuror-şef al Secţiei pentru investigarea infracţiunilor din justiţie din cadrul 
Parchetului General, precum şi 5 posturi de procurori din cadrul secţiei îşi pot depune candidatura până miercuri, 
inclusiv, anunţă Consiliul Superior al Magistraturii. 
CSM anunţă că pe 12 octombrie 2018 a fost publicat pe site-ul Consiliului, atât la rubrica “Noutăţi” cât şi la rubrica 
“Concursuri/Alte concursuri”, anunţul privind procedura de selecţie a candidaţilor pentru funcţia de procuror-şef 
al Secţiei pentru investigarea infracţiunilor din justiţie din cadrul Parchetului General şi pentru ocuparea a cinci 
posturi de execuţie de procurori în cadrul aceleiaşi secţii. 
Procedura de selecţie a candidaţilor a fost declanşată de preşedintele Consiliului Superior al Magistraturii pe 12 
octombrie 2018. 
 "Candidaţii pentru funcţiile de conducere şi de execuţie vor depune personal la Direcţia Resurse Umane şi 
Organizare a Consiliului, cu sediul în Bucureşti, calea Plevnei nr. 141 B, Sector 6, sau prin fax, o scrisoare de 
candidatură însoţită de orice alte înscrisuri considerate relevante de către candidaţi, până la data de 17 octombrie 
2018, inclusiv, urmând ca interviul să aibă loc în intervalul 19-22 octombrie 2018", se arată într-un comunicat de 
presă al Consiliului Superior al Magistraturii, remis MEDIAFAX. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CCR amana inca o saptamana dezbaterea pe Codul Penal. Vineri se discuta modificarile in Comisia de la 
Venetia 
CCR a amanat pronuntarea, pentru 24 octombrie, pe obiectiile de neconstitutionalitate asupra legii de modificare 
a Codului Penal si a Legii 78/2000 pentru prevenirea, descoperirea si sanctionarea faptelor de coruptie, transmite 
Mediafax. 
Pe ordinea de zi a CCR s-a aflat sesizarea formulata de PNL, PMP, USR si deputati neafiliati la modificarile aduse de 
Parlament la Codul Penal, precum si obiectia formulata de Inalta Curte de Casatie si Justitie. Tot in legatura cu 
Codul Penal, CCR urma sa discute si sesizarea formulata de catre presedintele Klaus Iohannis. 
Amanarea de azi poate avea legatura cu faptul ca pe 19 octombrie Comisia de la Venetia are un schimb de opinii 
cu Florin Iordache si un secretar de stat de la Ministerul Justitiei, pe tema modificarilor aduse de Parlament la 
Codul Penal. 
Amintim ca, pe 17 septembrie, CCR amanase deja dezbaterile pe obiectiile de neconstitutionalitate asupra legii de 
modificare a Codului Penal. 
Codul de Procedura Penala, alt act normativ fundamental schimbat radical in Parlament in aceasta vara, a picat la 
CCR saptamana trecuta. 
CCR a declarat neconstitutionale prevederile din CPP facute cu dedicatie pentru Dragnea. Ce modificari au ramas 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CCR discută azi trei contestaţii privind organizarea referendumului pentru familie. Toate au fost depuse de un 
avocat 
Curtea Constituţională a României (CCR) va discuta, miercuri, rezultatul referendumului pentru revizuirea 
Constituţiei în sensul redefinirii familiei ca fiind căsătoria „între un bărbat şi o femeie”, organizat în 6 şi 7 
octombrie, a declarat preşedintele CCR, Valer Dorneanu, pentru MEDIAFAX. 
”Vom discuta mai multe contestaţii care s-au făcut în legătură cu acest aspect (referendumul pentru redefinirea 
familiei n.r.). Hotărârea cu privire la validarea rezultatului final va fi poimâine (joi n.r.)”, a declarat Valer 
Dorneanu. 
CCR discută în şedinţa de miercuri trei contestaţii privind respectarea procedurii de organizare şi desfăşurare a 
referendumului, toate depuse de avocatul Sever Alexandru Sbârnă. 
Biroul Electoral Central a anunţat, pe 8 octombrie, rezultatele referendumului pentru familie, desfăşurat pe 6 şi 7 
octombrie. 
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 Pentru redefinirea familiei au votat 91,56%, iar împotrivă 6,47% din cei prezenţi la urne. Un procent de 21,10% 
de persoane s-au prezentat la urne, însemnând 3.857.308 din cei 18.279.011 de alegători. Astfel, pragul legal de 
prezenţă de 30% necesară validării referendumului nu a fost atins. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CCR a admis parţial sesizarea lui Iohannis asupra modificării Legii privind Statutul aleşilor locali 
CCR a admis, marţi, parţial obiecţia preşedintelui Klaus Iohannis referitoare la modificarea Legii privind Statutul 
aleşilor locali, care argumentează că schimbările introduc noi sancţiuni pentru consilierii locali şi judeţeni, 
prevăzute în altă lege, cea referitoare la conflictul de interese. 
În urma deliberărilor de marţi, Curtea Constituţională a admis, cu unanimitate de voturi, obiecţia de 
neconstituţionalitate formulată de şeful statului şi a constatat că dispoziţiile art.75 alin.(1) care prevede conflictul 
de interese în acţiunile aleşilor locali este neconstituţional. 
„Aleşii locali au un interes personal într-o anumită problemă, dacă au posibilitatea să anticipeze că votul lor este 
decisiv în luarea unei decizii a autorităţii publice din care fac parte care ar putea prezenta un beneficiu sau un 
dezavantaj pentru sine sau pentru: a) soţ, soţie, rude sau afini până la gradul al doilea inclusiv; b) orice persoană 
fizică sau juridică cu care au o relaţie de angajament, indiferent de natura acestuia; c) o societate comercială la 
care deţin calitatea de asociat unic, funcţia de administrator sau de la care obţin venituri; d) o altă autoritate din 
care fac parte; e) orice persoană fizică sau juridică, alta decât autoritatea din care fac parte, care a făcut o plată 
către aceştia sau a efectuat orice fel de cheltuieli ale acestora; f) o asociaţie sau fundaţie din care fac parte. Fapta 
aleşilor locali de a încălca legislaţia în materie privind conflictul de interese constituie abatere disciplinară şi se 
sancţionează cu diminuarea indemnizaţiei cu 10% pe o perioadă de maximum 6 luni”, prevede articolul 75. alin (1) 
din Legea privind statutul aleşilor locali, votat de Parlament. 
 Şeful statutului susţinea că în modul în care a fost reglementat acest articol din Lege, nu se mai poate aprecia 
dacă există sau nu un conflict de interese în acţiunile aleşilor locali. 
"În noua reglementare a art. 75 alin. (1) din legea criticată devine imposibilă aprecierea existenţei sau nu a 
conflictului de interese, întrucât constatarea că un vot a fost sau nu decisiv nu se poate face decât după 
exercitarea acestuia, iar nu înainte. Or, în cazul hotărârilor adoptate prin vot secret posibilitatea de a anticipa 
caracterul decisiv sau nu al votului nu există, iar în cazul hotărârilor adoptate prin vot deschis, situaţia este 
similară, aprecierea respectivă neputând fi făcută înainte de exercitarea votului. Mai mult, votul deschis se 
realizează în mod concomitent de către consilierii locali sau judeţeni, astfel că este imposibil de a constata, chiar şi 
după vot, care dintre respectivele voturi a fost decisiv", se arată în textul sesizării preşedintelui României. 
CCR a respins însă, ca neîntemeiată, obiecţia de neconstituţionalitate a şefului statului şi a constatat că dispoziţiile 
articolului art.57, care prevede noi sancţiuni pentru consilierii locali şi judeţeni, sunt constituţionale. 
„Încălcarea de către consilieri a prevederilor Legii nr. 215/2001, cu modificările şi completările ulterioare, a 
prevederilor prezentei legi, a prevederilor legale referitoare la conflictul de interese şi ale regulamentului de 
organizare şi funcţionare a consiliului, atrage aplicarea următoarelor sancţiuni: a) avertismentul; b) chemarea la 
ordine; c) retragerea cuvântului; d) eliminarea din sala de şedinţă; e) excluderea temporară de la lucrările 
consiliului şi ale comisiei de specialitate; f) diminuarea indemnizaţiei de şedinţă cu 10% pentru maximum 6 luni; g) 
retragerea indemnizaţiei de şedinţă, pentru 1-2 şedinţe.”, prevede art. 57 votat de Parlament 
În textul sesizării făcute de preşedintele Klaus Iohannis la CCR, se arăta că "prin completarea art. 57 alin. (1) din 
Legea nr. 393/2004 privind Statutul aleşilor locali, pe de o parte se introduce o nouă sancţiune disciplinară pentru 
consilierii locali şi judeţeni, respectiv sancţiunea diminuării indemnizaţiei de şedinţă cu 10% pentru maximum 6 
luni şi, pe de altă parte, între situaţiile care pot atrage aplicarea unei sancţiuni din rândul celor menţionate, se 
introduce cazul încălcării „prevederilor legale referitoare la conflictul de interese", potrivit Administraţiei 
Prezidenţiale. 
Totodată, CCR a declarat constituţional art. 75 alin. (2 )din Legea nr. 393/2004 privind Statutul aleşilor locali care 
prevede sancţiuni pentru aleşii locali care se confruntă cu conflicte de interese. 
„Fapta aleşilor locali de a încălca legislaţia în materie privind conflictul de interese constituie abatere disciplinară 
şi se sancţionează cu diminuarea indemnizaţiei cu 10% pe o perioadă de maximum 6 luni”, prevede art 75 alin (1) 
votat în Parlament. 
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Astfel, proiectul de lege care modifică Legea privind Statutul aleşilor locali se va întoarce în Parlament pentru ca 
articolele declarate neconstituţionale să fie puse în acord cu decizia CCR. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Victorie mare pentru Klaus Iohannis, la Curtea Constituțională: înfrângere pentru coaliție 
Curtea Constituţională a României admis sesizarea preşedintelui Klaus Iohannis asupra modificărilor aduse Legii 
privind organizarea şi funcţionarea Curţii de Conturi.  
Pe 30 iulie, preşedintele Klaus Iohannis a trimis la CCR o sesizare de neconstituţionalitate asupra Legii pentru 
modificarea şi completarea Legii 94/1992 privind organizarea şi funcţionarea Curţii de Conturi.  
Klaus Iohannis susţinea, printre altele, că această lege a fost adoptată cu încălcarea principiului bicameralismului, 
adăugând că actul normativ a fost dezbătut şi adoptat cu depăşirea termenului constituţional de 60 de zile stabilit 
pentru prima Cameră sesizată, respectiv Camera Deputaţilor.  
El invoca în sesizare şi motive de neconstituţionalitate intrinsecă. Astfel, şeful statului menţiona că dispoziţiile 
introduse în această lege reinstituie un control preventiv al Curţii de Conturi, dar reglementarea este incompletă.  
Iohannis critica şi prevederea care instituie obligaţia în sarcina Ministerului Public de a transmite o serie de 
informaţii Curţii de Conturi aflate în exercitarea atribuţiilor sale.  
"Această nouă dispoziţie reprezintă o încălcare a principiului potrivit căruia urmărirea penală este nepublică, 
conform art. 285 alin. (2) din Codul de procedură penală, aspect ce contravine art. 1 alin. (5) din Constituţie. O 
atare obligaţie instituită în sarcina Ministerului Public de a transmite informaţii despre stadiul de soluţionare a 
unei cauze penale unei autorităţi administrative autonome aflate sub control parlamentar aduce atingere atât 
principiului separaţiei puterilor în stat prevăzut de art. 1 alin. (4) din Constituţie, cât şi rolului Ministerului Public 
prevăzut de art. 131 din Constituţie, aşa cum acesta a fost dezvoltat pe cale jurisprudenţială", arăta el.  
Şeful statului spunea că prevederile referitoare la sprijinirea de către decanate a plenului Curţii de Conturi în 
activitatea sa sunt lipsite de claritate şi previzibilitate, deoarece mandatele consilierilor de conturi sunt de 9 ani, 
iar stabilirea unui mandat de 2 ani pentru decanii aleşi cu majoritatea voturilor membrilor decanatului face ca 
aceste mandate legale, reînnoite, să fie întrerupte de încetarea activităţii unui consilier de conturi. El susţinea că 
dispoziţia încalcă şi principiul securităţii juridice.  
În opinia sa, nu este clar statutul decanilor celor şase decanate, dacă aceştia au sau nu calitatea de consilieri de 
conturi şi dacă aceştia sunt aleşi de fiecare dintre cei trei membri ai decanatului chiar din rândul lor.  
Klaus Iohannis menţiona şi că legea nu include decanatele în structura organizatorică a Curţii de Conturi şi că 
aceasta generează o neclaritate chiar cu privire la natura lor juridică şi rolul lor organizaţional în cadrul Curţii.  
Preşedintele mai afirma că instituirea posibilităţii delegării unei părţi dintre atribuţiile executive ale preşedintelui, 
prin ordin, vicepreşedinţilor, fără o circumstanţiere obiectivă a motivelor şi condiţiilor în care poate opera această 
delegare, încalcă Legea fundamentală, norma fiind lipsită de predictibilitate şi claritate.  
Potrivit acestuia, exonerarea de răspundere a reprezentanţilor entităţilor publice auditate pentru consecinţele 
erorilor/ abaterilor de la legalitate constatate de Curtea de Conturi contravine rolului constituţional al acestei 
autorităţi. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Legea pentru care UE ne-a dat in judecata: Actiunile la purtator sunt interzise. Dispare si protectia pentru 
demnitari - urmeaza votul final la Camera Deputatilor 
Comisia Juridica a Camerei Deputatilor a admis, marti, amendamente care introduc in legea privind spalarea 
banilor o categorie intitulata "persoane expuse public", din care face parte presedintele Romaniei, membrii 
Guvernului, parlamentarii, conducerile partidelor si judecatorii CCR. 
Asta dupa ce Senatul adoptase, la finalul lunii septembrie, aceasta lege eliminand un articol intreg care se referea 
la persoanele expuse politic. Proiectul legislativ implementeaza in tara noastra Directiva Europeana 2015/849 
privind combaterea spalarii banilor si a finantarii terorismului. 
In plus, aceeasi comisie a Camerei Deputatilor a admis tot marti o serie de amendamente ale USR care 
prevad interzicerea emiterii de actiuni la purtator, iar actiunile la purtator emise anterior intrarii in vigoare a noii 
legi vor fi convertite in actiuni nominative in termen de cel mult 18 luni, potrivit Mediafax. 
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Ziare.com a relatat despre modul in care a decurs adoptarea din Parlament a acestui act normativ. Senatul a votat 
legea privind spalarea banilor fara articolul dedicat demnitarilor, mentionat expres in directiva europeana pentru 
care CE ne-a trimis in judecata 
Amendamentele admise azi vor fi cuprinse in raportul pe care Comisia Juridica il va trimite plenului Camerei 
pentru vot final, aceasta fiind for decizional in acest caz. 
Directiva Europeana 2015/849 privind combaterea spalarii banilor si a finantarii terorismului a fost emisa inca din 
iunie 2015 si trebuia adoptata pana in 2017. In acest context, Comisia Europeana (CE) a anuntat, in iulie 2018, ca a 
demarat o procedura de infringement impotriva Romaniei in fata Curtii de Justitie a UE, pentru ca nu a 
implementat directiva. 
 
Amendamentul pentru "persoanele expuse public" 
Unul dintre amendamentele adoptate azi de Comisia Juridica a Camerei Deputatilor prevede ca "persoane expuse 
publice sunt persoanele fizice care exercita sau au exercitat functii publice importante", scrie Mediafax. 
"In sensul prezentei legi, prin functii publice importante se inteleg: sefi de stat, sefi de guvern, ministri si ministri 
adjuncti sau secretari de stat; membri ai Parlamentului sau ai unor organe legislative centrale similare; membri ai 
organelor de conducere ale partidelor politice; membri ai curtilor supreme, ai curtilor constitutionale, sau ai altor 
instante judecatoresti de nivel inalt ale caror hotarari nu pot fi atacate decat prin cai extraordinare de atac; 
membri ai organelor de conducere din cadrul curtilor de conturi sau membrii organelor de conducere din cadrul 
consiliilor bancilor centrale; ambasadori, insarcinati cu afaceri si ofiteri superiori in fortele armate; membrii 
consiliilor de administratie si ai consiliilor de supraveghere si persoanele care detin functii de conducere ale 
regiilor autonome, ale societatilor cu capital majoritar de stat si ale companiilor nationale; directori, directori 
adjuncti si membri ai consiliului de administratie sau membrii organelor de conducere din cadrul unei organizatii 
internationale", este amendamentul adoptat. 
Dupa implinirea unui termen de un an de la data la care persoana a incetat sa mai ocupe o functie publica 
importanta, entitatile raportoare nu mai considera persoana respectiva ca fiind expusa public, au mai decis 
deputatii juristi. 
Presedintele Comisiei Juridice din Camera Deputatilor, Nicusor Halici (PSD), a sustinut ca legea nu are legatura cu 
politica. Discutiile din Comisie au fost relatate de Mediafax. 
"Nu are nicio legatura cu politica aceasta transpunere a celor doua Directive, e vorba de punerea unor sume de 
bani, de deschiderea de conturi de persoanele strict enumerate in alin. 2 al articolului 3, doar acelea care trebuie 
sa bifeze, in cazul deschiderii unui cont sau a unei tranzactii, si o sa vedeti pragurile ulterior in cuprinsul legii, pe 
aceste chestiuni, ca este o persoana expusa public. 
Nu are nicio legatura cu activitatea intrinseca, ba din contra, este un fel de protectie spun institutiile abilitate, deci 
nu are nicio legatura cu politica si nici cu activitatea in sine a persoanelor expuse public", sustine deputatul PSD. 
 
"Vor deveni penali din start" 
Deputatul UDMR Marton Arpad a spus, in cadrul dezbaterilor, ca se teme ca politicienii din lista sa nu ajunga 
"penali". 
"Temerea mea izvoraste din sentimentul pe care il am ca avand in vedere textele propuse in preluarea Directivei, 
in cazul nostru interpretarea prezentei acestui art.3 cu prevederile legii va fi exact contrariul a ceea ce ne-ati spus, 
adica aceste persoane vor deveni penali din start cu ghilimelele de rigoare, din moment ce am adoptat legea", a 
declarat parlamentarul maghiar. 
Seful Comisiei Juridice l-a contrazis pe deputatul UDMR. 
"Nu sunt de acord cu aceasta idee si va spun de ce, pentru ca asa cum v-am citit la inceput, legea abroga o alta 
lege, 166/2002 care culmea contine aceleasi categorii de persoane si care pana azi nu au facut obiectul niciunui 
proces sau niciunui interes care sa duca in zona asta de politica si institutiile si-au facut treaba", a declarat Halici. 
(Sursa: ziare.com) 
 
 
 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com
http://www.ziare.com/politica/lege/senatul-a-adoptat-legea-privind-spalarea-banilor-fara-articolul-dedicat-demnitarilor-mentionat-expres-in-directiva-europeana-pentru-care-ce-ne-a-trimis-in-judecata-1531123
http://www.ziare.com/politica/lege/senatul-a-adoptat-legea-privind-spalarea-banilor-fara-articolul-dedicat-demnitarilor-mentionat-expres-in-directiva-europeana-pentru-care-ce-ne-a-trimis-in-judecata-1531123
http://www.ziare.com/politica/lege/senatul-a-adoptat-legea-privind-spalarea-banilor-fara-articolul-dedicat-demnitarilor-mentionat-expres-in-directiva-europeana-pentru-care-ce-ne-a-trimis-in-judecata-1531123


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 

 Ion Iliescu, printre cei care vor fi chemaţi la audieri de Comisia SPP. Pe listă mai sunt şi alte nume „grele”, 
precum Dragnea sau Băsescu 
Preşedintele comisiei parlamentare de anchetă privind eventuala implicare a SPP în activităţi politice, Daniel 
Butunoiu,a declarat, marţi, că membrii comisiei au votat o listă a persoanelor care vor fi invitate la audieri, printre 
care foşti preşedinţi şi premieri, dar şi liderul PSD, Liviu Dragnea. 
„Am votat, în unanimitate, o serie de nume ce se propune a fi chemate la audieri. Pe această listă se află Liviu 
Dragnea, premierul Dăncilă, foştii preşedinţi Ion Iliescu, Traian Băsescu, Emil Constantinescu, foşti premieri, Sorin 
Grindeanu, Mihai Tudose, Victor Ponta”, a declarat, marţi, la Parlament, preşedintele comisiei de anchetă privind 
eventuala implicare a SPP în activitatea partidelor politice, senatorul PSD Daniel Butunoiu, la finalul unei şedinţe a 
comisiei. 
 El a adăugat că va fi invitat şi directorul SPP, Lucian Pahonţu. „Este una din persoanele vizate direct de această 
anchetă”, a indicat Butunoiu. 
Şeful comisiei SPP a precizat că rămâne ca membrii comisiei să stabilească un calendar al audierilor „în funcţie de 
disponibilitatea de program a persoanelor propuse a fi invitate”. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Comisia Europeana incepe azi controlul la pesta porcina. Ce vor face specialistii de la Bruxelles veniti in 
Romania 
Miercuri, la ora 9:00, incepe controlul pe care o delegatie a Comisiei Europene il desfasoara in Romania, vreme de 
o saptamana, pentru a stabili daca autoritatile din tara noastra au procedat corect in lupta cu pesta porcina 
africana (PPA). 
Romania participa, inca din 2015, la un program multianual european de combatere a PPA, finantat in proportie 
de 75% de UE. In cadrul acestui program, Romania s-a angajat sa cheltuiasca banii europeni primiti, impreuna cu o 
contributie proprie, ca sa previna pesta. 
In cadrul aceluiasi program european, tara noastra poate primi de la UE bani pentru a-i despagubi pe unii dintre 
romanii ramasi fara animale, din cauza raspandirii PPA. Spre exemplu, pentru 2018, Romania primeste, in cadrul 
programului, de la CE, nu mai putin de 1.152.138 de euro. 
Pentru a se convinge, insa, ca Romania chiar cheltuieste cu folos toti acesti bani, CE nu se multumeste sa ia de 
bun cuvantul autoritatilor de la Bucuresti. In schimb, trimite anual in tara noastra o echipa de specialisti europeni 
din cadrul DG Sante, care sa stabileasca daca autoritatile de la noi si-au respectat angajamentele luate in fata 
Bruxelles-ului si daca au eficientizat, intr-adevar, sistemul national de lupta cu PPA. 
Verificarile din acest an incep miercuri, pe 17 octombrie. 
 
Unde vor merge specialistii veniti in control 
Potrivit programului oficial aflat in posesia Ziare.com, controlul delegatiei DG Sante incepe la ora 9:00, la 
Bucuresti, la Autoritatea Sanitara Veterinara si pentru Siguranta Alimentelor (ANSVSA) . Ulterior, se va vizita 
Laboratorul National de Referinta pentru pesta porcina clasica si pesta porcina africana. 
Joi, delegatia de la Bruxelles va fi la Braila, unde va face verificarile planificate la Directia Sanitara Veterinara si va 
vizita una dintre fermele afectate de pesta. Din datele Ziare.com, va fi vorba despre SC Tebu Consult, exploatatie 
in care au fost ucisi preventiv nu mai putin de 139.349 de porci, potrivit datelor comunicate de ANSVSA. 
In plus, delegatia de la Bruxelles ar urma sa viziteze si o serie de gospodarii in care se cresc porci. 
Vineri, specialistii DG Sante vor merge la Tulcea, pentru verificari la fonduri de vanatoare. 
Luni, pe 22 octombrie, tot la Tulcea, specialistii vor face audit la Directia Sanitara Veterinara si vor vizita ferma 
Pigcom. Potrivit informatiilor oferite de ANSVSA la solicitarea Ziare.com, aceasta ferma a fost afectata de pesta, 
iar 20.289 de porci au fost ucisi preventiv pentru a impiedica raspandirea bolii. 
Ulterior, se vor vizita si la Tulcea gospodarii, cel mai probabil pentru a verifica in ce fel previn oamenii simpli 
raspandirea pestei. 
Marti si miercuri, verificari similare se vor face in judetul Constanta. In cele din urma, in dimineata zilei de joi, 25 
octombrie, se va desfasura, la Bucuresti, o sedinta de incheiere a auditului. 
 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Va reamintim ca delegatii ale DG Sante au mai desfasurat, in Romania, verificari similare atat in 2016, cat si in 
2017. De fiecare data, specialistii au atentionat asupra faptului ca autoritatile noastre nu sunt pregatite sa tina in 
frau o epidemie de pesta. 
In ultimele 3 luni, s-a dovedit ca au avut dreptate, de vreme ce documente pe care Ziare.com vi le-a prezentat in 
premiera confirma faptul ca, in Romania, epidemia de pesta a capatat proportii nemaintalnite in UE. 
Ziare.com a solicitat in scris ANSVSA, inca de pe data de 5 august, raspunsuri cu privire la masurile luate de 
institutie in vederea conformarii la recomandarile formulate de DG Sante in urma auditului din 2017. Nici pana 
astazi ANSVSA nu ne-a comunicat raspunsurile solicitate. 
In aceste conditii, ramane sa aflam daca - potrivit specialistilor de la Bruxelles - Romania a urmat suficiente 
recomandari ale DG Sante si merita sa mai primeasca si in anii care vin bani europeni pentru lupta cu pesta. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Ministrul Agriculturii: Din peste 8.100 de gospodării afectate de pesta porcină, peste 7.400 au primit 
despăgubiri 
Din cele 8.138 de gospodării afectate de pesta porcină, pentru 7.835 s-au întocmit dosare pentru despăgubiri iar 
7.404 de gospodării au primit banii, a declarat marţi, la TVR, ministrul Agriculturii Petre Daea. 
Ministrul spune că în prezent pesta porcină africană este un fenomen în descreştere. „România a aplicat normele 
sanitar-veterinare dintr-un program de convergenţă cu UE”, a precizat ministrul. Daea l-a citat pe Vytenis 
Andriukaitis, comisarul european pentru sănătate şi securitate alimentară, care a admis că România a respectat, 
din februarie 2017, când a fost avertizată de pericolul pestei porcine africane, toate recomandările Uniunii 
Europene. Dar Delta Dunării a făcut ca România să fie cea mai expusă ţară din Europa la boală, a spus ministrul. 
 Daea spune că în Teleorman se face o anchetă, pentru că acolo au fost identificate animale moarte, bolnave, 
aruncate în pădure. El a admis şi faptul că România va scăpa destul de greu de această boală care acum a ajuns 
din Georgia, prin Rusia, în China. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Primul caz de pestă porcină africană din județul Teleorman a fost confirmat 
În județul Teleorman a fost confirmat marți primul caz de pestă porcină.Virusul a fost descoperit la un porc mort, 
aruncat lângă o pădure. 
Localnicii au găsit două cadavre de porci în apropierea pădurii din comuna Slobozia Mândra, iar autoritățile au 
recoltat probe de la cadavre. 
Astfel, analizele au confirmat că unul dintre cei doi porci avea virusul peste porcine africane. 
Ulterior, cele două cadavre au fost îngropate. Ministrul Agriculturii, Petre Daea, a declarat marți seară la TVR că 
oamenii care găsesc cadavre de animale pe camp și anunța autoritățile vor fi recompensați cu 100 de lei. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
  

 Primii 50 de porci santinelă au ajuns într-o comună din judeţul Brăila, afectată de pesta porcină  
Fermierii şi gospodarii din comuna Frecăţei, din Brăila, afectată de pesta porcină africană au primit, marţi, 50 de 
purcei santinelă, care vor fi supravegheaţi timp de 40 de zile pentru a vedea dacă poate fi permisă repopularea în 
focarul stins, transmite corespondentul MEDIAFAX. 
Primii 50 de porci santinelă au fost distribuiţi de autorităţi în comuna Frecăţei din Insula Mare a Brăilei, animalele 
urmând să ajungă în fermele şi gospodăriile unde au fost descoperite, anterior, focare de pestă porcină africană. 
„Am avut 75 de porci, nu au fost toţi bolnavi, dar am picat în raza de acţiune de 10 kilometri şi au fost ucişi toţi. 
Ăştia noi sunt frumoşi, îmi plac, par sănătoşi. Am pregătit tot. Totul este nou, dezinfectat. Vreau să repopulez, am 
investit bani, am amenajat”, a spus Gheorghe Ion, unul dintre brăilenii care au primit porci santinelă. 
 Purceii santinelă sunt distribuiţi gratuit, câte doi pe gospodărie, şi conform procedurii, animalele vor fi 
supravegheate timp de 40 de zile, pentru ca, la final, dacă suinele nu păţesc nimic, se va permite repopularea 
fermelor şi a gospodăriilor din zonă. 
„Un număr de 50 de purcei santinelă sunt amplasaţi în unitatea administrative-teritorială Frecăţei. Sunt cinci sate 
componente, purceii sunt distribuiţi cu titlu gratuit în gospodăriile în care au fost descoperite focare. Animalele 
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vor fi supravegheate timp de 40 de zile şi dacă nu păţesc nimic se va permite repopularea. Acolo a fost descoperit 
primul focar de pestă porcină africană din judeţul Brăila, de aceea am început cu Frecăţei. Săptămâna viitoare 
vom continua acţiunea, vom merge în alte comune, o luăm în ordinea în care au apărut focarele. Purceii santinelă 
sunt amplasaţi doar în gospodăriile în care am avut focar, sunt alocaţi câte doi purcei pe gospodărie”, a declarat, 
pentru MEDIAFAX, directorul Direcţiei Sanitare Veterinare şi pentru Siguranţa Alimentelor Brăila, Gicu Drăgan. 
Săptămâna viitoare acţiunea va continua în alte comune, în ordinea în care au apărut focarele de pestă porcină 
africană. 
Din cauza virusului, în judeţul Brăila peste 200.000 de porci din gospodării şi ferme au murit. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Operaţiunea remanierea: Lista miniştrilor care vor fi 'executaţi' de CEx-ul PSD (surse) 
Conducerea PSD a decis convocarea mult așteptatului Comitet Executiv al partidului, în cadrul căruia se va face o 
amplă remaniere guvernamentală, dar și o analiză a eșecului de la referendumul pentru familie. Şedinţa CExN va 
avea loc la finalul săptămânii viitoare, au declarat surse din partid pentru STIRIPESURSE.RO. 
Surse social-democrate au dezvăluit şi stadiul evaluării activităţii miniştrilor şi numele care ar urma să plece din 
Executiv. Secretarul general adjunct al PSD afirma zilele trecute că sunt trei tipuri de evaluări la care sunt supuși 
miniștrii și că le va fi analizată inclusiv prestația la conferințele de presă, precum și ratingul emisiunilor televizate 
la care au participat. 
Primul ministru vizat de remaniere este, aşa cum era de aşteptat, Dănuţ Andruşcă, titularul de la Economie. 
Alături de acesta, pe lista remaniaţilor se va afla George Ivaşcu, ministrul Culturii. Lista este completată de Bogdan 
Trif, ministrul Turismului, de Lucian Şova, ministrul Transporturilor, şi de Radu Oprea, ministrul pentru IMM-uri.  
De remaniere se pare că nu va scăpa nici Ioana Bran, ministrul Tineretului şi Sportului. 
Într-o situaţie incertă sunt vicepremierul Paul Stănescu, ministrul Dezvoltării, şi Mihai Fifor, ministrul Apărării. 
Stănescu a fost unul dintre cei trei iniţiatori ai scrisorii anti-Dragnea, însă o "execuţie" a sa ar putea tulbura şi mai 
rău apele în partid. 
Pe lângă lista remaniabililor, există lista miniştrilor care îşi păstrează sigur poziţiile. Pe lângă miniştrii ALDE, în 
Guvern au locul asigurat Lia Olguţa Vasilescu, ministrul Muncii, Carmen Dan, ministru de Interne, Sorina Pintea, 
ministrul Sănătăţii, Ana Birchall, vicepremier pentru parteneriate strategice, şi vicepremierul Viorel Ştefan. 
Conducerea PSD pare să fi revenit la sentimente mai bune faţă de Tudorel Toader, astfel că acesta are şanse să-şi 
păstreze locul în Guvern. 
Potrivit surselor din PSD, nu sunt exclus nici mutările în interiorul Guvernului. Astfel, actuali miniştri ar putea să 
rămână în Executiv, însă la alte ministere. 
Sursele noastre ne-au explicat că, în acest moment, se caută o formulă de echipă guvenamentală care să ducă 
mandatul de șase luni, perioadă în care România va asigura președinția Uniunii Europene. Din acest punct de 
vedere, coaliția PSD-ALDE are nevoie de oameni care pot sta la masă cu omologii din țările membre UE, iar aceștia 
nu pot fi decât o serie de specialiști care să cunoască foarte domeniul în care activează. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Camera Deputaților votează, miercuri, moțiunea simplă a PNL împotriva ministrului George Ivașcu 
Deputații vor vota, în plenul de miercuri, moțiunea simplă prin care liberalii îi cer demisia ministrului Culturii, 
George Ivașcu, intitulată "PSD îngroapă cultura chiar în anul celebrării Centenarului", scrie Mediafax. 
Ministrul Culturii, George Ivașcu, a declarat, în cadrul dezbaterii în plenul de luni al Camerei Deputaților, că 
moțiunea simplă depusă împotriva sa conține "numeroase denaturări și mistificări ale adevărului", afirmând că nu 
și-a dorit "un Centenar de stânga sau de dreapta", ci unul al tuturor românilor. 
Ivașcu a subliniat că Ministerul Culturii nu este organizator de evenimente. 
"Prin decizia Comitetului interministerial suma alocată întregului buget de aniversare a Centenarului este de 250 
milioane de lei a fost segmentată astăzi (luni - n.r.). 50 milioane de lei pentru instituțiile centrale, ministere, 
Academia Română, ICR, 50 de milioane de lei UAT-uri (unități administrativ-teritoriale - n.r.), 50 milioane de lei 
ONG-uri", a completat ministrul Culturii. 
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Cu privire la amânarea includerii de către Guvern a Roșiei Montane în lista UNESCO, acesta a spus că datele 
prezentate în moţiunea simplă îndreptată împotriva sa conţin „numeroase denaturări şi dezinformări ale situaţiei 
reale". 
"Comitetul Patrimoniului Mondial a decis luni, 2 iulie 2018, la Manama, că propunerea Guvernului României de a 
amâna înscrierea peisajului minier de la Roşia Montana în lista Patrimoniului Mondial UNESCO este una 
întemeiată şi raţională, având în vedere interesele statului român. Potrivit deciziei adoptate în unanimitate şi în 
consens, a celor 21 de membri ai comitetului, după prezentarea motivelor pentru care Guvernul României solicită 
amânarea dosarului, din cauza arbitrajului internaţional în curs, până la finalizarea procesului. Din 2015 există 
această cauză în care Gold Corporation solicită statului român despăgubiri în valoare de 4,37 miliarde de dolari. 
Litigiul este în plină desfăşurare până în noiembrie 2019. (...) Guvernul României a solicitat amânare, deci nu 
retragerea includerii peisajului cultural minier de la Roşia Montana", a spus ministrul. 
Cât privește programul Timişoara, capitală europeană a culturii, Ivaşcu a precizat că în cadrul acestui program 
sumele estimate de către Asociaţia Timişoara Capitală Culturală Europeană că ar reveni Guvernului ar fi de circa 
12 milioane de euro, reprezentând sub 25% din totalul bugetului. 
Ministrul Culturii a subliniat că s-a stabilit noul amplasament al monumentul Marii Uniri de la Arad și că s-a 
obținut avizul de la ORDA. 
În legătură cu ansamblul monumental de la Tîrgu Jiu, George Ivașcu a spus că starea de conservare a 
capodoperelor lui Constantin Brâncuşi a constituit o preocupare a Ministerului Culturii, dar şi a autorităţilor 
locale. 
În textul moțiunii simple, liberalii îi reproșează ministrului Culturii că operele lui Costantin Brâncuși erau să fie 
distruse în totalitate, în ultimele luni, din cauza inundațiilor și sau prăbușirii copacilor în Parcul Brâncuși din Târgu 
Jiu. De asemenea, PNL reamitește faptul că, la începutul lunii iulie, "România a fost făcută de râs pe plan 
internațional, pentru a nu știu câta oară, din cauza guvernanților actuali", din cauză că dosarul Roșia Montana nu 
a intrat în patrimoniul UNESCO. 
Liberalii mai acuză că ministrul Culturi, George Ivașcu, nu a avut curajul de a fi prezent personal la ședința 
Comitetului Patrimoniului Mondial de la Manama, în Bahrain, preferând să trimiteţi un subordonat pentru a 
aranja pe ascuns trântirea dosarului Roșiei Montane. 
PNL îi reproșează ministrului Culturii și nerealizarea Monumentului Marii Uniri de la 1 Decembrie 1918 din Alba 
Iulia care este probabil să nu fie finalizat nici până la începutul lunii decembrie a acestui an. 
"Prin această moţiune simplă, solicităm exprimarea votului de neîncredere faţă de incapacitatea actualului 
Guvern în ceea ce priveşte implementarea politicilor din domeniul cultural în acest an al aniversării Centenarului 
şi, de asemenea, pentru regresul care s-a înregistrat la nivelul întregului sistem de la instalarea puterii PSD-ALDE", 
conchid semnatarii moțiunii simple. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Raport CE pentru Educaţie: România nu a atins încă niciuna dintre principalele ţinte pentru 2020 
România ocupă ultimele locuri la majoritatea indicatorilor urmăriţi în Monitorul educaţiei şi formării, ediţia 
2018, publicată de Comisia Europeană marţi. Potrivit documentului, România rămâne una dintre puţinele ţări 
care nu au atins încă niciuna dintre principalele ţinte pentru 2020, iar alocările din PIB pentru educaţie, cu toate 
că sunt în creştere, continuă să fie cu mult sub media UE. România a făcut progrese notabile în ce priveşte rata 
ocupării forţei de muncă în rândul tinerilor cu studii. Însă, echitatea în educaţie, decalajul dintre mediul rural şi 
urban şi incluziunea romilor continuă să reprezinte provocări-cheie, care au consecinţe la nivelul creşterii 
incluzive şi a inegalităţilor în societate. 
decalajul dintre mediul rural şi urban şi incluziunea romilor continuă să reprezinte provocări-cheie, care au 
consecinţe la nivelul creşterii incluzive şi a inegalităţilor în societate. 
Potrivit Comisiei Europene, România a înregistrat următoarele evoluţii privind cele şase ţinte stabilite pentru 2020 
la nivel european: 
- a treia cea mai mare rată a abandonului şcolar timpuriu din UE (proporţia tinerilor care au cel mult gimnaziu în 
segmentul de vârstă 18-24 ani, perioada analizată 2014-2017): 18,1% (neschimbat comparativ cu 2014), faţă de o 
medie UE de 10,6%, apropiată de ţinta de 10% pentru 2020; 
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- pe ultimul loc în UE la ponderea absolvenţilor de studii superioare (segment de vârstă 30-34 ani, perioada 2014-
2017): 26,3% (+1,3% în perioada analizată), faţă de o medie europeană aproape de ţinta de 40% pentru 2020; 
- educaţia şi îngrijirea preşcolarilor (vârsta de 4 ani – începutul ciclului primar, perioada 2013-2016): 88,2% 
(+1,8%), comparativ cu o medie UE de 95,3%, peste ţinta pentru 2020; 
- tineri de 15 ani cu un nivel scăzut de cunoştinţe (perioada 2012-2015): citire 38,7% (+1,5%), la o medie UE 
19,7%; matematică 39,9% (-0,9%), medie UE de 22,2%; ştiinţe 38,5% (+1,2%), comparativ cu o medie UE de 
20,6%; ţinta UE pentru 2020 la acest capitol este de 15%; 
- rata de angajare a noilor absolvenţi (20-34 ani, perioada 2014-2017): general 76% (+9,8%), la o medie europeană 
de 80,2% (82% ţintă 2020); studii superioare 87,4%, peste media UE de 84,9%; 
- cea mai slabă rată din UE privind participarea adulţilor la procesul de învăţare (25-64 ani, perioada 2014-2017): 
1,1% (-0,4%), comparativ cu o medie UE de 10,9% (15% ţinta pentru 2020). 
România, una dintre cele mai scăzute nivele din UE privind alocarea din PIB 
În 2016, România a înregistrat cea mai mare creştere a cheltuielilor cu educaţia (+18,4%), mare parte din aceasta 
fiind reprezentată de cheltuielile cu creşterile salariale sau plăţile retroactive pentru perioada 2008-2011. Cu 
toate acestea, alocarea din PIB a fost de doar 3,7%, în continuare unul dintre cele mai scăzute nivele din UE 
(comparativ cu o medie europeană de 4,7% din PIB). 
La nivel european, raportul arată că au fost înregistrate progrese notabile privind atingerea ţintelor pentru 2020. 
Totuşi, persistă unele discrepanţe între statele membre, motiv pentru care sunt necesare mai multe reforme. 
Comisarul european Tibor Navracsics, responsabil pentru educaţie, cultură, tineret şi sport, a declarat: „Mă bucur 
să constat că statele membre depun eforturi susţinute pentru a-şi îndeplini obiectivele stabilite pentru 2020 în 
domeniul educaţiei şi pentru a permite tinerilor să devină membri implicaţi în comunităţile noastre – aceasta din 
urmă activitate este deosebit de încurajatoare, în condiţiile în care ne apropiem de alegerile pentru Parlamentul 
European, care se vor desfăşura anul viitor. Sunt mândru că, împreună, am dat un impuls proaspăt acestui 
obiectiv: mai devreme în cursul acestui an, statele membre au adoptat o Recomandare, pe care eu am prezentat-
o, referitoare la promovarea valorilor noastre comune, a educaţiei incluzive şi a dimensiunii europene a predării 
în învăţământ.” 
În 2016, în Uniunea Europeană, finanţarea publică pentru educaţie a crescut cu 0,5% în termeni reali faţă de 
anul precedent 
Cu toate acestea, multe state membre continuă să investească mai puţin în educaţie decât au făcut-o înainte de 
criza economică, iar treisprezece state membre au cheltuit efectiv mai puţin. 
Ediţia din 2018 a Monitorului educaţiei şi formării al Comisiei este a şaptea ediţie a acestui raport anual, care 
prezintă modul în care evoluează sistemele de educaţie şi formare din UE, cuprinzând o gamă largă de date. El 
măsoară progresele înregistrate în UE în direcţia îndeplinirii celor şase obiective stabilite pentru 2020 în materie 
de educaţie şi formare. Analiza provocărilor şi tendinţelor în domeniul educaţiei înregistrate în Monitor contribuie 
la acumularea de informaţii privind modul de abordare a aspectele legate de educaţie în procesul anual al 
semestrului european. În plus, ea va contribui la identificarea domeniilor din sectoarele educaţiei, formării şi 
competenţelor pe care UE ar trebui să le finanţeze din viitorul buget pe termen lung al UE. 
(Sursa: News.ro) 
 

 CEDO condamnă manualul unic. Speţa care poate zgudui sistemul de învăţământ din România 
Manualele unice, impuse de guvernul de la Budapesta, la fel ca în România, i-au adus Ungariei o condamnare la 
CEDO. 
Instanţa de la Strasbourg a stabilit că prin eliminarea editurilor private, Budapesta nu le-a protejat proprietatea. 
Curtea Europeană a Drepturilor Omului consideră că practic, monopolul statului asupra manualelor nu le-a dat 
părinţilor şi copiilor dreptul de a le alege pe cele mai bune, din moment ce pe piaţă există o singură variantă, 
aleasă şi distribuită de stat. 
Scandalul a început în 2011, când Guvernul condus de Viktor Orban a decis că piaţa manualelor şcolare trebuie 
naţionalizate. Atunci s-a înfiinţat un singur distribuitor de manuale, apoi o singura editură, astfel că cele 10 – 15 
edituri existente au intrat în faliment. 
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Trei au rămas cu dificultate pe piaţă, ele fiind cele care au dat în judecată statul ungar pentru a afectarea 
proprietăţii private, în sensul că au fost lipsite de clienţii pe care-i aveau – şcolile şi liceele din Ungaria. 
Conform deciziei CEDO, Ungaria trebuie să ajungă la o înţelegere cu cele trei edituri reclamante. Între timp, două 
au dat faliment, una singură rămânând pe piaţă. 
Statul ungar trebuie să plătească daune pe baza valorii editurii care exista în momentul când a fost dat în judecată 
şi are la dispoziţie trei luni pentru a ajunge la un acord cu reclamanţii. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Viorica Dăncilă NU s-a ţinut de cuvânt: Guvernul nu a trimis Comisiei Europene cererea de finanţare pentru 
Centura Capitalei 
Premierul Viorica Dăncilă declara joi, 11 octombrie, că dosarul prin care România solicită finanţarea din bani 
europeni pentru Centura Capitalei este gata, iar luni va fi transmis Comisiei Europene. Surse de la cel mai înalt 
nivel al Comisiei Europene au declarat, marţi, pentru STIRIPESURSE.RO, că nu s-a primit dosarul menţionat joi de 
prim-ministrul Dăncilă. 
"Comisia nu a primit încă o cerere formală. Totuşi, serviciile Comisiei sunt în contact permanent cu autorităţile 
române. Autorităţile române au informat serviciile Comisiei că Autoritatea Rutieră Naţională CNAIR, care este 
beneficiarul proiectului, a trimis proiectul de cerere la Ministerul Transporturilor, în calitatea sa de organism 
intermediar al Programului Operaţional Infrastructură Mare 2014-2020. De asemenea, Ministerul Transporturilor 
a însărcinat JASPERS, grupul independent de experţi din Banca Europeană de Investiţii responsabil de asistenţa 
pentru pregătirea de proiecte de calitate finanţate din fonduri UE, să efectueze o verificare finală a calităţii 
proiectului. Prin urmare, serviciile Comisiei speră să primească proiectul în cursul următoarelor săptămâni, odată 
ce toate verificările părţii române sunt finalizate", au precizat surse oficiale din Comisia Europeană. 
Comisia Europeană mai precizează că acordarea co-finanţării depinde foarte mult de calitatea proiectului, iar 
asistenţa acordată de JASPERS poate fi o garanţie că dosarul final va fi unul bine întocmit. Cererile de cofinanţare 
din fondurile de coeziune ale Comisiei Europene pentru exerciţiul 2014-2020 trebuie să fie depuse până cel târziu 
în 2020, pentru proiecte care urmează să fie finalizate cel târziu în 2023. 
"Am făcut progrese importante în ceea ce priveşte asigurarea finanţării investiţiilor care vizează Centura existentă 
a municipiului Bucureşti, dar şi infrastructura nouă la profil de autostradă. Dosarul prin care solicităm finanţarea 
din bani europeni este gata şi luni va fi transmis Comisiei Europene. Solicităm finanţarea din bani europeni, mai 
exact din Programul Operaţional Infrastructură Mare, pentru acest proiect deosebit de important. Vorbim despre 
fonduri estimate la peste 1,3 miliarde de euro fără TVA. Guvernul va oferi tot sprijinul pentru atragerea finanţării 
europene necesare realizării acestui proiect”, a declarat Viorica Dăncilă, joi seară, la Palatul Victoria. 
Comisarul european Corina Creţu a declarat, în urmă cu o săptămână, la Bruxelles, vizibil iritată, că nu mai acceptă 
”insulte” din partea Guvernului român faţă de munca pe care o face, subliniind că la Comisia Europeană se fac 
”eforturi supraomeneşti” pentru a evita dezangajările de fonduri pentru România, însă fără proiecte nu se poate 
finanţa. 
Creţu a precizat că, la ora actuală, La Comisia Europeană este în analiză un singur proiect major: metroul Otopeni-
Gara de Nord. 
”Autorităţile române au solicitat schimbarea programului de infrastructură mare. Dânşii ne-au dat nişte deadline-
uri care au fost deja depăşite cu mult. (...) Din partea noastră există toată disponibilitatea, dar atâta vreme cât nu 
avem proiecte nu avem ce analiza şi nu avem deci ce finanţa. Mai simplu de atât nu văd”, a afirmat ea. 
În final, comisarul european a spus răspicat: ”Chiar vreau să vă anunţ public că nu mai accept insultele din partea 
Guvernului României faţă de munca pe care o fac”. 
Primarul Gabriela Firea a acuzat Guvernul că a minţit în legătură cu Centura Capitalei, spunând că, deşi i s-a spus 
că s-ar pierde fonduri europene dacă acest obiectiv va fi transferat de la CNAIR la municipalitate, Guvernul nici 
măcar nu a făcut cerere pentru obţinerea acestor fonduri. Firea a mai spus că această cerere nici nu poate fi 
făcută prea curând, pentru că Centura nu are nici cadastru, nici intabulare. 
"Reamintesc că în 27 de ani, Guvernul nu a finalizat nici măcar jumătate din lucrările la Centura Capitalei, lucrările 
sunt undeva la 37 la sută. Din 74 de kilometri sunt finalizaţi circa 28 de kilometri. Şi atunci ne întrebăm câţi ani le 
mai trebuie pentru a extinde la patru benzi Centura? Din prima zi ca primar am transmis solicitarea şi inclusiv 
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decizia din CGMB de a se transfera de la CNAIR către PMB acest obiectiv de investiţii. Prima dată mi s-a spus că 
nu. Din ce motiv? Pentru că s-ar pierde fondurile europene. Am fost personal la Bruxelles, am primit şi în scris, că 
este o dezinformare, pentru că fondurile nu se acordă instituţiei, ci proiectului. Al doilea motiv inventat a fost că 
nu pot fi transferate contractele. Am venit cu explicaţii şi pentru această motivaţie”, declarat primarul Capitalei, în 
6 septembrie. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Donatorii de sânge vor primi mesaje pe telefoane. Ce conţine cel de mulţumire/ Ministerul Sănătăţii nu 
susţine iniţiativa 
Senatul a adoptat, marţi, un proiect legislativ prin care donatorii de sânge vor primi, pe telefon, mesaje de 
mulţumire pentru gest sau de solicitare în situaţii de urgenţă sau la demararea unor campanii de donare de sânge. 
Ministerul Sănătăţii nu susţine iniţiativa. 
Propunerea legislativă pentru modificarea şi completarea Legii nr.282/2005 privind organizarea activităţii de 
transfuzie sanguină, donarea de sânge şi componente sanguine de origine umană, precum şi asigurarea calităţii şi 
securităţii sanitare, în vederea utilizării lor terapeutice, a fost adoptată cu 73 de voturi „pentru”, în unanimitate. 
Ministerul Sănătaţii nu susţine iniţiativa legislativă. 
„Donartorii de sânge primesc, la fiecare donare, un mesaj de mulţumire cu următorul text; Vă mulţumim că aţi 
donat sânge în data de... Fiecare picătură de sânge contează”, prevede proiectul de lege. 
 Donatorii vor fi anunţaţi, de asemenea, şi în momentul în care sângele acestora a fost folosit. 
„În momentul în care s-a utilizat sângele recoltat, donatorii de sânge primesc un mesaj cu următorul text: Vă 
mulţumim! un pacient a beneficiat de sângele donat de Dumneavoastră. Vă invităm să rămâneţi un donator 
constat de sânge!”, prevede iniţiativa legislativă adoptată de Senat. 
Donatorii de sânge vor primi mesaje de solicitare în situaţii de urgenţă. 
„Donatorii de sânge primesc un mesaj de solicitare în situaţii de urgenţă sau la demararea unor campanii de 
donare de sânge. Mesajul poate cuprinde nevoia curentă de sânge, tipul şi cantitatea necesară în cazurile de 
urgenţă”, arată propunerea legislativă. 
Cheltuielile prevăzute pentru trimiterea mesajelor telefonice vor fi suportate de Ministerul Sănătăţii, potrivit 
proiectului legislativ. 
„Ţinând cont că în ţara noastră numărul donatorilor de sânfe este la jumătatea celui necesar şi faptul că numărul 
donatorilor constanţi nu depăşeşte 10.000 de persoane la nivel naţional, promovarea donării de sânge prin 
campanii şi prin apărţinători poate aduce suplimentar un număr semnificativ de 20.000 de donatori ocazionali ai 
cărăr fidelizare- transformarea lor în donatori constanţi-, întâmpină dificultăţi. Într-o lume în care toţi beneficiem 
de pe urma tehnologiei propunerea legislativă doreşte să atragă atenţia asupra importanţei acestui gest şi să 
stimuleze salvarea de vieţi prin donarea de sânge printr-un simplu serviciu de mesagerie”, se arată în expunerea 
de motive a propunerii legislative. 
Senatul a fost prima Cameră sesizată, astfel că iniţiativa urmează să ajungă la Camera Deputaţilor pentru 
dezbatere şi vot. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Scandalul Pilonului II: Fosta sefa NN Pensii castiga procesul cu ASF si primeste daune morale 
Fosta sefa a NN Pensii Raluca Tintoiu a castigat procesul deschis impotriva Autoritatii de Supraveghere Financiara 
(ASF) prin care a solicitat anularea contraventiei in contextul scandalului privind nationalizarea Pilonului II de 
pensii. 
Curtea de Apel Bucuresti a decis anularea amenzii si plata unor daune morale de 1.000 de euro. Hotararea poate 
fi contestata la Inalta Curte. 
"Admite actiunea, in parte. Anuleaza Decizia de sanctionare nr. 541/14 aprilie 2017 emisa de parata, actele care 
au stat la baza emiterii sale, precum si toate actele subsecvente, inclusiv Decizia nr. 1090/4 august 2017 de 
solutionare a plangerii prealabile. 
Obliga parata sa plateasca reclamantei suma de 1.000 de euro (in lei, la cursul BNR din data efectuarii platii), cu 
titlu de daune morale. 
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Respinge petitul avand ca obiect restituirea amenzii contraventionale, ca fiind formulat impotriva unei persoane 
fara calitate procesuala pasiva. Cu drept de recurs in termen de 15 zile de la comunicare. Cererea de recurs se 
depune la Curtea de Apel Bucuresti- Sectia a VIII-a de contencios administrativ si fiscal. 
Pronuntata, azi, 16 octombrie 2018, prin punerea solutiei la dispozitia partilor, prin mijlocirea grefei instantei", 
este minuta Curtii de Apel Bucuresti. 
 
Ce a decis, de fapt, instanta 
Practic, Curtea de Apel Bucuresti a desfiintat decizia de sanctionare data de ASF in cazul fostului director general 
al NN Pensii, Raluca Tintoiu, dar si toate actele emise in baza acesteia. 
Amintim ca ASF i-a retras, pe 13 aprilie 2017, autorizatia de director general si administrator al fondului de pensii 
si a amendat-o cu 100.000 lei. Tintoiu era Chief Executive Officer la NN Pensii din septembrie 2013. 
Instanta a mai hotarat ca ASF sa-i plateasca Ralucai Tintoiu daune morale de 1.000 de euro, suma ceruta de fosta 
sefa a NN Pensii. 
In cazul restituirii amenzii de 100.000 de lei, Curtea de Apel Bucuresti a respins solicitarea ca fiind formulata 
impotriva unei persoane fara calitate procesuala pasiva. De altfel, avocatul ASF a explicat in instanta ca amenda 
nu a fost incasata de ASF, ci de Ministerul Finantelor. Astfel, dupa finalizarea acestui proces, daca va 
castiga, Tintoiu trebuie sa deschida un proces separat impotriva MF, pentru restituirea banilor. 
 
Ce s-a intamplat la ultimul termen 
Ultimul termen din acest proces a durat aproape doua ore. Avocatul Ralucai Tintoiu a facut in fata instantei o 
cronologie a cazului. 
Totul a inceput in aprilie 2017, cu o notificare a NN Pensii, in care compania isi informa clientii ca, in ultimele 
saptamani, au existat discutii in spatiul public privind o eventuala decizie de nationalizare a fondurilor de pensii 
private si le recomanda sa se informeze despre contextul pietei. 
Cazul a culminat cu declaratiile publice ale sefului ASF, Misu Negritoiu, si ale liderului PSD, Liviu Dragnea. 
Politicianul cerea intr-un mod dur sanctionarea NN Pensii: "Ceea ce a facut aceasta companie este nepermis. ASF 
si Ministerul de Finante trebuie sa sanctioneze foarte mult." 
A urmat decizia-fulger, de sanctionare, luata de consiliul ASF in doar cateva ore. 
 
"Pe romaneste" 
"Dupa aceasta, apare un control inopinat la NN Pensii", a relatat aparatorul. Astfel, carul a fost pus inaintea cailor. 
Avocatul a aratat ca motivele de nelegalitate ale sanctiunii ar fi: lipsa unei convocari a sedintei extraordinare a 
ASF, potrivit regulamentelor, cvorumul de sase membri nu ar fi fost indeplinit in acest caz, lipsa unui control 
prealabil si nemotivarea sanctiunii. 
"Trebuia sa explice pe romaneste de ce si cum s-au intamplat toate acestea", a mai spus avocatul Ralucai Tintoiu. 
Critica sanctiunii a vizat inclusiv modul in care a fost amendata NN Pensii, pentru ca ASF a retinut ca este vorba de 
o comunicare de marketing. "Era o comunicare catre clienti, nu era vorba de publicitate aici", explica avocatul. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 România, pe loc fruntaş în Uniunea Europeană în clasamentul ţărilor cu cel mai mare grad al riscului de 
sărăcie în 2017 
România se află pe locul doi în Uniunea Europeană, la ţara cu cel mai mare grad al riscului de sărăcie şi excluziune 
socială în 2017, peste o treime din populaţia ţării, arată datele publicate marţi de Eurostat, oficiul de statistică al 
Uniunii Europene. 
Datele Eurostat arată că în 2017, mai mult de o treime din populaţie era expusă riscului sărăciei sau excluziunii 
sociale în trei state membre: Bulgaria (38,9%), România (35,7%) şi Grecia (34,8%), iar la polul opus al scalei, ţările 
cu cele mai scăzute rate ale persoanele aflate în pericol de sărăcie sau excluziune socială au fost Cehia (12,2%), 
Finlanda (15,7%), Slovacia (16,3%), Ţările de Jos (17,0%), Slovenia şi Franţa (ambele 17,1%) şi Danemarca (17,2%). 
În perioada 2008-2017, România a înregistrat o scădere cu 8,5 puncte procentuale a ratei riscului de sărăcie şi 
excluziune socială, urmată de Letonia (6 pp) şi Bulgaria (5,9 pp). La polul opus, în perioada analizată, rata riscului 
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sărăciei şi excluziunii sociale a crescut în zece state membre, cele mai semnificative majorări înregistrându-se în 
Grecia (de la 28,1% în 2008 la 34,8% în 2017 sau o creştere de 6,7 puncte procentuale), Italia (o creştere cu 3,4 
puncte procentuale faţă de 2008), Spania (2,8 puncte procentuale), Ţările de Jos (2,1 puncte procentuale), Cipru 
(1,9 puncte procentuale) şi Estonia (1,6 puncte procentuale). 
 „Privind fiecare dintre cele trei elemente care contribuie la riscul sărăciei şi excluziunii sociale, 16,9% din 
populaţia Uniunii Europene era în pericol de sărăcie după transferurile sociale în 2017, ceea ce înseamnă că 
venitul disponibil se afla sub riscul naţional de sărăcie. Această proporţie a scăzut uşor comparativ cu 2016 
(17,3%), dar este mai mare decât în 2008 (16,6%). Deoarece pragurile reflectă distribuţia reală a veniturilor în ţări, 
acestea variază în mare măsură atât între statele membre, cât şi în timp”, se arată în raportul Eurostat. 
În statele membre ale Uniunii Europene, mai mult de o persoană din cinci au fost expuse riscului veniturilor 
insuficiente, în România (23,6%), Bulgaria (23,4%), Lituania (22,9%), Letonia (22,1%), Spania (21,6%), Estonia 
(21%), Italia (20,3%) şi Grecia (20,2%). În schimb, cele mai scăzute rate au fost înregistrate în Cehia (9,1%), 
Finlanda (11,5%), Danemarca şi Slovacia (ambele 12,4%), Ţările de Jos (13,2%), Franţa şi Slovenia (ambele 13,3%) 
şi Ungaria (13,4%). Comparativ cu anul 2008, proporţia persoanelor expuse riscului veniturilor insuficiente a 
crescut în nouăsprezece state membre Statele, pentru care sunt disponibile date, rămânând stabilă una şi a scăzut 
în şapte. 
În UE, în 2017, 6,9% din populaţie era foarte săracă, ceea ce înseamnă că nu îşi pot permite plata facturilor, nu pot 
să îşi păstreaze casa încălzită în mod adecvat sau să să îşi ia o vacanţă de o săptămână departe de casă. Aceast 
procent a scăzut comparativ atât cu 2016 (7,5%) cât şi cu 2008 (8,5%). Cota celor foarte săraci a variat, în 2017, 
semnificativ între statele membre, de la 30% în Bulgaria, 21,1% în Grecia şi 19,7% în România la mai puţin de 4% 
în Suedia (1,1%), Luxemburg (1,2%), Finlanda (2,1%), Ţările de Jos (2,6%), Danemarca (3,1%), Malta (3,3%) Austria 
şi Cehia (ambele 3,7%). Comparativ cu anul 2008, proporţia celor foarte săraci a crescut în nouă state membre 
pentru care sunt disponibile date şi a scăzut în optsprezece. 
Studiul Eurostat arată că în 2017, timpul de lucru a fost redus, iar 9,3% din populaţia cu vârstă cuprinsă între 0 şi 
59 de ani din Uniunea Europeană locuia în gospodării unde s-au aflat adulţi care au lucrat mai puţin de 20% din 
potenţialul lor total de muncă în ultimul an. Această proporţie a scăzut semnificativ faţă de 2016 (10,5%) şi se 
apropie de nivelul din 2008 (9,2%). Ţări precum Irlanda (18,2% în 2016), Grecia (15,6%), Belgia (13,5%), Croaţia 
(13,0% în 2016), Spania (12,8%) şi Italia (11,8%) au avut cele mai mari ponderi ale persoanelor timp de lucru 
redus, în timp ce Slovacia (5,4%), Republica Cehă (5,5%), Polonia (5,7%), Estonia (5,8%) şi Slovenia (6,2%) au 
înregistrat cele mai scăzute niveluri. 
„În 2017, 112,9 milioane de persoane, sau 22,5% din populaţia Uniunii Europeane (UE) a fost expusă riscului de 
sărăcie sau excluziune socială. Studiul Eurostat, oficiul de statistică al Uniunii Europene, a fost publicat cu ocazia 
Zilei Internaţionale pentru eradicarea sărăciei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministrul pentru IMM: România şi Turcia au stabilit depăşirea pragului de 10 miliarde de dolari pentru 
schimburile comerciale 
Oficialii guvernamentali români, aflaţi într-o vizită oficială în Turcia, au stabilit cu preşedintele Recep Tayyip 
Erdogan depăşirea pragului de 10 miliarde de dolari în schimburile comerciale dintre cele două ţări, anunţă marţi 
ministerul pentru Mediul de Afaceri, Comerţ şi Antreprenoriat. 
„Turcia este principala piaţă de export a României din spaţiul extracomunitar. Oportunităţile sunt imense. În 
discuţiile cu preşedintele Recep Tayyip Erdogan, s-a stabilit ca ţintă depăşirea pragului de 10 miliarde de dolari la 
capitolul valorii schimburilor comerciale. De asemenea, s-a dat semnalul politic pentru cooperarea pe pieţe terţe 
şi pentru încurajarea investiţiilor turceşti în România”, a declarat ministrul Radu Oprea. 
Ministerul anunţă că în primele şapte luni ale anului 2018, volumul total al schimburilor comerciale ale României 
cu Turcia a fost de 4,06 miliarde de dolari, din care exporturi în valoare de 1,59 miliarde de dolari şi importuri în 
valoare de 2,47 miliarde de dolari. 
 „La 31 august 2018, erau înregistrate în România 15.312 societăţi comerciale cu capital turcesc, valoarea 
capitalului social subscris fiind echivalentul a 708,99 milioane dolari, adică 1,16% din totalul capitalului subscris de 
investitorii străini”, spune ministerul în comunicat. 
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Potrivit aceleiaşi surse, după valoarea capitalului social, Turcia ocupă locul 17 în clasamentul pe ţări al 
investitorilor în societăţi comerciale cu participare străină, în perioada decembrie 1990 - august 2018, respectiv 
locul 3 în clasamentul pe ţări de rezidenţă după numărul de societăţi înregistrate în România. 
Ministrul Oprea a făcut parte din delegaţia guvernamentală condusă de prim-ministrul Viorica Dăncilă, care s-a 
aflat luni într-o vizită oficială în Turcia, iar creşterea a exporturilor româneşti, echilibrarea balanţei comerciale şi 
dezvoltarea investiţiilor companiilor turceşti în România au fost principalele teme abordate în discuţiile bilaterale 
de la Ankara. „În întâlnirile cu doamna Gonca Yilmaz Batur, ministrul adjunct al Comerţului, şi cu liderii Uniunii 
camerelor de comerţ, industrie şi burselor din Turcia, Radu Oprea a prezentat stadiul relaţiilor bilaterale şi a 
propus soluţii pentru echilibrarea balanţei comerciale, prin creşterea exporturilor româneşti”, anunţă ministerul. 
De asemenea, partea română a invitat companiile turceşti să investească în România, având în vedere accesul pe 
piaţa Uniunii Europene şi cooperarea între cele două medii de afaceri. De asemenea, s-a stabilit organizarea, până 
la sfârşitul anului 2018, a celei de-a XXVII-a reuniuni a Comisiei mixte interguvernamentale de cooperare 
economică, care va fi co-prezidată de doamna Ruhsar Pekcan, ministrul Comerţului din Turcia. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul pentru IMM renunţă la regula „primul venit-primul servit” în Start-Up Nation 2018 
Ministerul pentru Mediul de Afaceri Comerţ şi Antreprenoriat a anunţat marţi că a fost de acord să renunţe, în 
urma procesului de consultare publică, la prevederea din proiectul Start-Up Nation 2018 care presupunea 
contractarea proiectelor depuse pe baza principiului „primul venit - primul servit”. 
„Este corect să oferim o şansă şi întreprinzătorilor din zonele mai puţin dezvoltate din punct de vedere economic, 
iar Start-Up Nation înseamnă retrezirea spiritului antreprenorial şi susţinerea financiară a debutului în afaceri”, 
spune ministrul de resort, Ştefan Oprea. 
Ministerul precizează că, ţinând cont de sugestiile primite, prin punctajul acordat în urma modificării Ordonanţei 
de Urgenţă, se oferă o şansă egală de obţinere a finanţării pentru afacerile pornite în domeniile: producţie, servicii 
şi industrii creative. „De asemenea, procesul de selecţie a proiectelor se va face pe bază de clasament (punctaj) şi 
criterii de departajare transparente în condiţii de punctaj egal, renunţându-se la contractarea proiectelor pe baza 
principiului primul venit - primul servit”, se arată în comunicat. 
Reprezentanţii ministerului spun că în urma procesului de consultare publică, a fost unanim acceptată ideea de a 
modifica programul Start-Up Nation, astfel încât acesta să fie în interesul întreprinzătorilor. 
Astfel, ministerul de resort a dispus marţi republicarea versiunii actualizate a proiectului Ordonanţei de Urgenţă 
pentru modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă nr. 10/2017 pentru stimularea înfiinţării de noi 
întreprinderi mici şi mijlocii, care se află în dezbatere publică începând cu data de 1 octombrie 2018. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Noul comandament NATO pentru apărarea cibernetică va fi deplin operaţional în anul 2023 
Noul centru NATO pentru contracararea ameninţărilor cibernetice va fi deplin operaţional în anul 2023, iar 
procedurile de lucru urmează să fie configurate, anunţă generalul Wolfgang Renner. 
Alianţa Nord-Atlantică a înfiinţat în august un centru de operaţiuni pentru securitatea cibernetică, în Belgia. Acest 
centru, la care participă deja Statele Unite, Marea Britanie, Estonia şi alte state NATO, va fi deplin operaţional 
începând din anul 2023. 
"Este vorba de un domeniu emergent, iar ameninţările sunt în creştere", a declarat marţi generalul german 
Wolfgang Renner, şeful comandamentului cibernetic. 
"Trebuie să fim pregătiţi, trebuie să avem capabilităţile pentru operaţiuni în spaţiul cibernetic. Am depăşit deja 
stadiul de protecţie şi prevenire", a adăugat Renner, citat de site-ul agenţiei Reuters. 
Sistemele de comunicaţii şi reţelele informatice ale Alianţei Nord-Atlantice sunt vizate lunar de tentative de 
atacuri cibernetice, conform Agenţiei NATO pentru comunicaţii şi informare. Conform experţilor, ţări precum 
Rusia, Coreea de Nord şi China mobilizează în mod constant sisteme software de supraveghere şi atac. 
(Sursa: Mediafax) 
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